
گروه اقتصــادی - محمدرضا 
پورابراهیمــی رئیــس کمیســیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسلامی 
در پاســخ به ســوالی درباره آخرین 
اقدامــات بــه منظور آماده ســازی 
زیرساخت ها برای تخصیص کارت 

اعتباری الکترونیک به جای پرداخت 
یارانه نقدی، گفت: دولت دلیل عدم 
اجرای بنــد قانونی لایحــه بودجه 
درخصوص تغییر نظام پراخت یارانه 
را عدم وجود زیرساخت اعلام کرد، 
بررســی های ما هم نشــان می داد که 

دولــت برای فراهم آوری بخش قابل 
توجهی از زیرســاخت تلاش کرده 
اما اینکه به نقطه پایانی برســاند و کار 
عملیاتی شود، هنوز نیاز به کار دارد و 
امکانپذیر نبود که از ابتدای اجرای این 

طرح، کارت اعتباری عملیاتی شود.

وی ادامه داد: به نظر می رســد با 
توجه بــه اینکه حتی در بخش ایجاد 
پایــگاه جامــع رفاه ایرانیــان، بانک 

اطلاعاتی، دهک بندی و ... همه این ها 
با نواقصــی رو به رو بوده نیاز به کار 

بیشتر وجود دارد. همین کاری که در 
دهک بندی کردند، غیر از اینکه روش 
پرداخت نقدی باشــد یــا کالابرگ 

باشد، نشان داد که دولت تا الان هنوز 
زیرساخت های لازم را برای کاری که 

ما مطرح کرده بودیم، یعنی پرداخت 
به شکل کارت اعتباری را ندارد.

نماینده مردم کرمان در مجلس 

بــا تاکید بر اینکــه مجلس بر اجرای 
شــیوه کارت اعتباری اصــرار دارد، 

خاطرنشــان کرد: امــا آنچه که برای 
مجلس مهم و مورد پافشــاری است 
این اســت که روش پرداخت نقدی 
به کارت اعتباری تبدیل شود که مردم 
مجددا دچار آن چیزی که در بلندمدت 
با تورم رقــم می خورد و ارزش عدد 
پرداختی را کاهش می دهد شــبیه به 
همین یارانه ۴۵ هزار تومانی که از ۴۵ 
دلار رسیده به کمتر از ۲ دلار، نشوند و 
این مساله مجددا تکرار نشود. لذا این 
پیشنهاد و اصرار ماست و به دولت هم 
گفتیم که حتما این کار باید انجام شود 

و زیرساخت ها آماده شود.
وی افزود: با توجه به اینکه بانک 
مرکزی گلوگاه اصلی اســت، بانک 
مرکزی اعلام کرد که بخش عمده ای 
از کار را انجام داده اســت، در کنار آن 
هم بانک اطلاعاتی خانوارها و شبکه 
توزیع دو عامل مهم دیگر هســتند که 

باید آماده شوند.
پورابراهیمی در ادامه به ضعف 
ســامانه های اطلاعاتی اشــاره کرد 
و ابراز داشــت: حتــی اگر کار بانک 
مرکزی هم انجام شود در حوزه های 

دیگر اشــکالاتی وجود دارد. ما هفته 
گذشــته جلســه ای با حضور وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی داشتیم و 
براساس سوالاتی که در این جلسه از 
سازمان ها مانند سازمان امور مالیاتی، 
سازمان بورس، گمرک، سازمان ثبت 
اسناد، سازمان ثبت املاک و ... داشتیم، 
مشخص شد که بخش عمده ای از این 
اطلاعات ناقص است و شرایط لازم 
را ندارد. وی خاطرنشان کرد: ما حتما 
با دولت ایــن رایزنی و هماهنگی را 
انجام خواهیم تا ان شاء الله طی یکی-
دو ماه آینده هم نواقص برطرف شده 
و هم زیرساخت ها فراهم شود تا این 

کار اجرایی شود.
اقتصادی  کمیســیون  رئیــس 
مجلس در پاســخ به این ســوال که 
»به نظر شــما اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیک بیشتر از ۲ ماه اعلام شده 
زمان می برد یا در موعد مقرر اجرایی 
خواهد شــد؟«، گفــت: نمی توانم 
عــدد بگویم اما با این وضعیتی که ما 
می بینیم، پیش بینی می کنم که بیشتر از 

۲ ماه زمان ببرد.

دوران سوءاستفاده از حساب های بانکی 
به سر آمد!

گروه اقتصادی - بانک مرکزی »دستورالعمل الزامات اجرایی تعیین سطح 
فعالیت اشخاص حقیقی فاقد شغل و اشخاص حقوقی غیرفعال« را به بانک ها 
ابلاغ کرد که بر اســاس مفاد آن امکان سوءاستفاده از حساب های بانکی از میان 
خواهد رفت. »دستورالعمل الزامات اجرایی تعیین سطح فعالیت اشخاص حقیقی 
فاقد شغل و اشخاص حقوقی غیرفعال« تدوین و پس از طرح و تصویب در جلسه 

۲۴ اردیبهشت ماه هیأت عامل بانک مرکزی، به شبکه بانکی ابلاغ شد. 
براساس ماده ۶۷ آیین نامه اجرایی مبارزه با پولشویی مصوب هیأت وزیران، 
بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی مکلفند به منظور پایش مستمر ارباب 
رجوع در فرآیند شناسایی معمول و نیز ارزیابی ریسک برقراری تعاملات کاری 

با آن ها، نسبت به تعیین سطح فعالیت ارباب رجوع اقدام کنند. 
براین اســاس در گام نخســت از اجرای تکالیف و الزامات مقرر، الزامات 
اجرایی مربوط به تعیین ســطح فعالیت اشــخاص محجور به نحوی که امکان 
سوءاستفاده از حساب های سپرده و سایر خدمات بانکی قابل ارائه به آن ها محدود 
شود، طی مقرراتی با عنوان »دستورالعمل اجرایی تعیین حدود ارائه خدمات بانکی 
به اشخاص محجور در مؤسسات اعتباری« تدوین و پس از تصویب، به شبکه 
بانکی کشــور ابلاغ شــد.  گام دوم، تدوین الزامات اجرایی تعیین سطح فعالیت 
اشــخاص حقیقی فاقد شغل و اشــخاص حقوقی غیرفعال در دستور کار قرار 
گرفت. بر این اساس، مقرراتی تحت عنوان »دستورالعمل الزامات اجرایی تعیین 
سطح فعالیت اشخاص حقیقی فاقد شغل و اشخاص حقوقی غیرفعال« تدوین 
شد که پس از طرح و تصویب هیأت عامل بانک مرکزی، به شبکه بانکی ابلاغ شد.

دستورالعمل الزامات اجرایی تعیین سطح فعالیت اشخاص حقیقی فاقد شغل 
و اشخاص حقوقی غیرفعال )پیوست( متضمن احکام مهمی است که اهم آن ها به 
قرار ذیل است: بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی باید نسبت به تعیین سطح 
فعالیت مورد انتظار اشــخاص حقیقی فاقد شغل یا اشخاص حقوقی غیرفعال 
اقدام نموده و مراتب را مطابق با رویه ای که بانک مرکزی تعیین می کند به بانک 
مرکزی اعلام کنند. سطح فعالیت تعیین شده نباید از حدود مجاز اعلامی بانک 
مرکزی برای اشخاص مزبور فراتر رود. البته در مقررت ابلاغی شرایطی در نظر 
گرفته شده است که به موجب آن، اشخاص حقیقی فاقد شغل در صورت وجود 
درآمدهای غیر شغلی مستمر مانند دریافت اجاره از املاک و یا سود دریافتی از 
ســپرده های بانکی، بتوانند با ارائه اسناد و مدارک معتبر خدمات بانکی موردنیاز 
خود را به نحو مطلوبی مدیریت کنند. بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی 
باید سطح فعالیت مورد انتظار هر یک از اشخاص حقیقی فاقد شغل یا حقوقی 
غیرفعال را به صورت سامانه ای نگهداری کنند و سطح فعالیت محقق شده آن ها 
نزد خود را حداکثر پس از ۴۸ ســاعت از زمان وقوع هر تراکنش محاســبه کنند، 
به نحوی که در صورت تخطی سطح فعالیت محقق شده شخص حقیقی فاقد 
شغل یا شخص حقوقی غیرفعال قبل از سررسید یک ساله از سطح فعالیت مورد 
انتظار وی، مراتب به صورت خودکار اعلام شــود.  اشخاصی که در چارچوب 
رویه فوق از ســطح فعالیت مورد انتظار عبور می کنند، باید به طریق مقتضی از 
جمله ارسال دعوت نامه به نشانی ارباب رجوع، ارسال پیامک و یا سایر روش ها، 
برای ارائه توضیحات و در صورت لزوم تسلیم مدارک و اسناد مثبت به درگاه های 
حضوری یا غیرحضوری مؤسســه اعتباری دعوت شــوند و فرم پیوست برای 
تکمیل در اختیار آن ها قرار گیرد. در این شرایط، نحوه اقدام مؤسسات اعتباری 
متناســب با توضیحات ارائه شده از سوی شخص حقیقی فاقد شغل یا شخص 
حقوقی غیرفعال مربوط تبیین شده است.  همچنین ضمانت اجرای مقتضی برای 
عدم مراجعه اشــخاص مزبور در مهلت یک ماهه تعیین شــده جهت مراجعه به 
درگاه های حضوری یا غیرحضوری مؤسسه اعتباری و ارائه توضیحات مذکور 
در نظر گرفته شده است. علاوه بر پایش سطح فعالیت اشخاص یادشده، بانک ها 
و مؤسسات اعتباری غیربانکی باید از طریق اتصال اطلاعات اقتصادی اشخاص به 
سامانه های عملیاتی خود، از عدم ارائه خدمات بانکی شامل افتتاح حساب سپرده 
تجاری، اعطای هرگونه ابزار پذیرش و اعطای تسهیلات و قبول انواع تعهدات 
با موضوعات تجاری به اشخاص حقیقی فاقد شغل و نیز افتتاح حساب سپرده 
بانکی، اعطای هرگونه ابزار پذیرش، اعطای هرگونه ابزار پرداخت، اعطای انواع 
تسهیلات و قبول انواع تعهدات و اعطای دسته چک جدید به اشخاص حقوقی 

غیرفعال اطمینان حاصل کنند.

اقتصادی 6

گروه اقتصــادی -  دروازه های 
تجــارت با آلمــان با اجــرای پروژه 
مشترک ســازمان توســعه تجارت با 
مرکــز بیــن المللی تجــارت به روی 
تولیدکنندگان ایرانی باز شد و مذاکرات 
با ۷۵ ابرشــرکت آلمانی انجام و به عقد 
چندین قرارداد و تفاهمنامه انجامید. ۴ 
تا ۲۴ اردیبهشت ۲۰ تاجر و تولیدکننده 
ایرانــی در قالــب پــروژه ای با عنوان 
»پروژه مشترک سازمان توسعه تجارت 
 »ITC -با مرکز بین المللــی تجارت
به آلمان ســفر کردند و ضمن بازدید از 
نمایشگاههای بین المللی و شرکت ها 
و کارخانه های مرتبط آلمانی، گفتگوها 
و رایزنی های مســتقیم با ۷۵ شرکت به 
عنوان همتایان آلمانی خود داشتند. این 
سفر با همت سازمان توسعه تجارت و 
با هدف کمک به ارتقای ظرفیت شرکت 
ها و تولیدکنندگان ایرانی در بازارهای 
جهانــی، تلاش برای حضور مجدد در 
بازارهای اروپایی و استفاده از پتانسیل 
بازار اروپا در توسعه صادرات، تدارک 
دیده شد و ۲۰ تاجر و تولیدکننده ایرانی 
بدون پرداخت هزینه ، توســط یکی از 
مطرح ترین شرکت های آلمانی فوت و 
فن نفوذ در بازارهای جهانی را آموزش 
دیدنــد. اینها خلاصه ای از مباحثی بود 
که میرهادی سیدی مشــاور امور بین 
الملل ســازمان توسعه تجارت مطرح 
کرد. مواردی که نشان می دهد سازمان 
توســعه تجارت در دولت ســیزدهم 
بنا دارد تجارت کشــور با سایر دول را 
از ریشــه اصلاح کند و استراتژی ملی 
صــادرات که با کمک مرکز بین المللی 
تجارت تدوین شــده اســت، اجرایی 
شود. ادامه، متن گفت وگو با میر هادی 
سیدی مشــاور امور بین الملل سازمان 

توسعه تجارت را می خوانید.
سازمان توسعه تجارت در 
قالب پروژه مشــترک سازمان 
توســعه تجارت با ITC اقدام به 
اعــزام ۲۰ تولید کننده و تاجر به 
آلمان، بزرگترین اقتصاد اتحادیه 
اروپا کرد. این پروژه چه هدفی را 

دنبال می کند؟
ســازمان توســعه تجارت ایران 

با همکاری یکی از نهادهای  وابســته 
به ســازمان ملل به نام مرکز بین المللی 
 ITC-International( تجــارت 
راســتای  در  ( و   Trade Center
حمایت از شــرکت هــای صادراتی 
کوچک و متوســط  و بــا هدف ورود 
به بازار اروپا نســبت به انتخاب و اعزام 
مدیران ۲۰ شرکت تولیدی- صادراتی 
بخش خصوصی به  کشورآلمان اقدام 
نمود. بر اســاس این برنامه مدیران ۲۰ 
شــرکت ایرانی در نهایت توانســتند 
در چارچوب برنامه  ظرفیت ســازی 
صادراتی ســازمان توسعه تجارت از ۴ 
الی ۲۴ اردیبهشــت ماه سال جاری در 
آلمــان حضور پیدا کننــد. مدیران این 
شــرکت ها در طول حضور در آلمان 
از خدمات حرفه ای شــرکت آلمانی 
 Carl Duisberg( کارل دویزبــرگ
Centren -CDC( بــرای ورود به 
بازار آلمان بهره مند شــدند.  شــرکت 
کارل دویزبرگ شرکتی آلمانی و فعال 
در حــوزه تجارت بیــن الملل بوده و 
تخصص این شرکت در بازاریابی بین 
المللی و کمک به شرکت ها در ورود و 

نفوذ به بازارهای جهانی است. 
نحوه انتخاب شــرکت های 

اعزامی چگونه بود؟
آبان سال گذشته سازمان توسعه 
تجــارت فراخوانی با عنــوان برنامه 
ظرفیت سازی و کمک به شرکت های 
صادراتــی ایران جهــت ورود به بازار 
آلمان  راصادر کرد و در سایت سازمان 
توســعه تجارت اطلاع رسانی لازم در 
این زمینه انجام شد. طبق این فراخوان 
از شــرکت های فعال در  شش حوزه 
خاص که تحت پوشش استراتژی ملی 
صادرات ایران )که در مشــارکت بین 
ســازمان توســعه تجارت و مرکز بین 
المللی تجــارت تدوین شــده( قرار 
گرفته اســت و همینطور  شرکت های 
دانش بنیان دعوت شــد تا در صورت 
تمایل حضور پیدا کنند و درخواســت 
خود را ارائه نمایند. این شــش حوزه، 
حــوزه های گیاهــان دارویــی، میوه 
و ســبزیجات، قطعــات خــودرو، 
محصولات پتروشــیمی، ارتباطات و 

فن آوری اطلاعات وگردشــگری بود 
که حدود ۱۰۰ شــرکت فعــال در این 
حوزه هــا علاقه خود را اعــلام و در 
ایــن برنامه ثبت نام کردند. در نهایت با 
بررسی های صورت گرفته و مصاحبه 
های تخصصی که در ســه نوبت انجام 
شــد، در مرحله اول ۳۵ شرکت برای 
گذراندن دوره مقدماتی انتخاب شدند. 
در بهمن سال گذشته مدرسان شرکت 
کارل دویزبرگ در تهران حاضر شدند 
و بــه مدت ۳ روز  نســبت به آموزش 
نحــوه کار برای ورود به بــازار آلمان،  
چگونگی انتخاب شرکت های مناسب 
برای  همکاری و  نحوه بازاریابی و نفوذ 
در بازارهــای اروپا به تجار ایرانی اقدام 
نمودند. بعد از این دوره از شرکت های 
حاضر مصاحبه دیگــری به عمل آمد 
و آماده ترین شــرکت ها در فهرســت 
نهایی اعزام قرار گرفتند.شــرکت های 
اعزام شــده مبتنی بر مصاحبه حرفه ای 
و در فضــای رقابتی انتخاب شــدند و 
علاوه بر شــرکت های فعال در استان 
تهران، نمایندگانی از اســتانهای دیگر 
از جمله اصفهان، کرمانشاه، کردستان، 
مازندران،  گلســتان و خراسان رضوی 
نیز دراین برنامه مشارکت نمودند.نکته 
مهم در برگزاری این دوره این است که 
تجار و تولیدکنندگان داخلی هزینه ای 
برای شــرکت در دوره ۳ روزه و ســفر 
۲۰ روزه به آلمــان پرداخت نکردند و 
هزینه های حضــور در آلمان از طریق 
پروژه مشترک سازمان توسعه تجارت 
با ITC و کمــک اتحادیه اروپا تامین 
شد. در واقع سازمان توسعه تجارت با 
همراهی  مرکز بین المللی تجارت متولی 
برگزاری  این دوره بودند. خدماتی که 
شرکت کنندگان دریافت کردند خدمات 
بازاریابی حرفه ای بود و دسترســی به 
چنین خدماتی فی نفســه دارای ارزش 
است. تقلیل چنین خدمات ارزشمندی 
به عدد و رقم صحیح نیست. به هر حال 
حضور ۲۰ روزه در آلمان و برخورداری 

از خدمات حرفه ای بین المللی هزینه 
دارد ولی ارزش این کار و آثار مثبت آن 
در شکل گیری ارتباطات و زمینه سازی 
برای همکاری های اقتصادی و کمکی 
که به حضور شرکت های ایرانی در بازار 

اروپا می کند بسیار بالاتر است. 
این دوره برای  دســتاورد 

کشور چیست؟
در حقیقت هدف اصلی و مهمی 
که ما دنبال می کنیم،  کمک به شــرکت 
هــای ایرانی و ارتقــای توانایی آنها در 
کار با بازارهای خارجی اســت. ایجاد 
زمینه بــرای همکاری های بین المللی 
بین شرکت های ایرانی و شرکت های 
خارجی می تواند به ارتقای شرکت های 
داخلی منتهی شود و به آنها کمک لازم 
را برای انعقاد قرارداد با شــرکت های 
خارجی  بدهد. چنیــن ارتباطی قطعاً 
ســبب ساز منافع مختلفی می شود.  در 
مواردی آموزشهایی که شرکت ایرانی 
دریافت کرده اســت به آن برای ارتقای 
توانایی های خــود کمک می کند. در 
مــواردی در نتیجه این ارتباطات انتقال 
تکنولوژی محقق می شود. در مواردی 
به شکل گیری ارتباطات بلندمدت بین 
شرکت ایرانی و شرکت خارجی منتهی 
شــده و خود این ارتباطات  سبب ساز  
یک  سلسله  منافع اقتصادی، صادرات 
و انتقال دانش و نظایر آن می شود. ما در 
ایران شرکت هایی داریم که با برخی از 
شرکت های اروپایی همکاری نزدیکی 
دارند و این همکاری به نحوی بوده که 
حتی تولید تحت برند شرکت اروپایی 
و با نظارت و کمک او در ایران صورت 
گرفته و تحویل مشــتریان شــرکت 
اروپایی در اقصا نقاط جهان شده است. 
واقعیت امروز تولید و صادرات جهان 
به نحوی اســت که حضور در زنجیره 
هــای ارزش جهانــی از الزامــات آن 
اســت.مجموعه این اثرات  می تواند 
منتهی بــه افزایش کیفیت محصولات 
شــرکت ایرانی و بالا رفتن توان رقابت 

محصولات آن در مقایسه با محصولات 
سایر کشورها شده و در نهایت افزایش 

صادرات را در پی خواهد داشت. 
مواردی هم بوده که در این سفر 
۲۰ روزه به تفاهم و قرارداد ختم شده 

باشد؟
بلــه چندین مــورد از دیدارها به 
انعقاد توافق و قرارداد منجر شده است. 
برای مثال در زمینه بازی های رایانه ای 
توافقــی مبنی بر فروش بازی رایانه ای 
ایرانی و استمرار همکاری دو طرف در 
زمینه طراحی بازی مبتنی بر شبیه سازی 
حاصل شــد. در زمینه گیاهان دارویی 
ضمن رســیدن به قرارداد فروش، قرار 
و مــدار لازم برای پایــه گذاری روابط 
بلندمدت بین شــرکت ایرانی و آلمانی 
گذاشته شد. فروش خشکبار و میوه های 
خشک ارگانیک از دیگر دستاوردهای 
شرکت های فعال در حوزه محصولات 
کشــاورزی بود. در مورد گردشگری 
قــرارداد تورگردانی و روابط بلندمدت 
همکاری پایــه ریزی شــد. در مورد 
محصــولات صنعتــی- معدنی زمینه  
فروش منظم ماهانه در تناژ بالا ازایران به 
آلمان ایجاد شد. به همین ترتیب شرکت 
ایرانی حاضر در این رویداد توانســت  
بخشی از نهاده های  وارداتی خود را از 
طریق شرکت آلمانی تامین کند. در مورد 
بسته بندی محصولات صادراتی از ایران 
به اروپا برخی از شــرکت های اعزامی 
روابط مناســبی با شرکت های اروپایی 
ایجــاد کردند و با مقــررات بازار اروپا 
در زمینه بسته بندی آشنا شده و جهت 
استمرار این همکاری به منظور ارتقای 
سطح بســته بندی صادراتی کالاهای 
ایرانی پایه ریزی لازم را به عمل آوردند. 
برخی از شرکت های اعزامی از ایران که 
ســابقه صادرات به بازار آلمان از طریق 
دیگر واسطه ها را داشتند در این برنامه 
توانســتند ارتباط مستقیم با واردکننده 
آلمانی برقرار کرده و پس از این مستقیماً 
و بدون واسطه صادرات داشته باشند. در 

زمینه های دیگری هم شرکت های  دو 
طرف  نســبت به  ارسال پیش فاکتور و 
نظایــر آن اقدام کرده اند که نتایج دقیق 

مربوطه بعداً مشخص خواهد شد.
با اتمام ایــن دوره آیا برای 
برگــزاری دوره های مشــابه 

برنامه ریزی شده است؟
لازم اســت به این موضوع  اشاره 
کنم که پروژه آلمان هنوز تمام نشــده 
و شــرکت کارل دویزبرگ متعهد شده 
اســت تا به مدت بیش از یک سال ۲۰ 
شــرکت ایرانی حاضر در این برنامه را 
در زمینه بازاریابی پشتیبانی کند. در واقع 
کمک به شــرکت ها تا حصول نتیجه 
ادامه پیدا خواهد کرد و ارتباطات فعلی 
شــکل گرفته آنها  تا بیش از یک سال 
پی گیری خواهد شــد ودر خلال این 
مدت حمایت از آنها به اشکال مختلف 
ادامــه خواهد داشــت. در مورد برنامه 
های مشــابه نیز قرار است برنامه ای که 
در آلمان اجرا شــد،  مجددا در ماههای 
آتی برای شرکت های دانش بنیان تکرار 
شود. همچنین برنامه مشابهی را نیز برای 
حضــور در بازار ایتالیا برنامه ریزی می 
کنیم که هم اکنون در حال انجام مقدمات 
آن هستیم. با توجه به اینکه در سالهای 
اخیر ســطح روابط تجاری ج.ا.ایران با 
کشورهای اروپایی بدلایل مختلف از 
جمله تحریم کاهش پیدا کرده است، به 
نظر می رســد با انجام اینگونه پروژه ها 
در سازمان توسعه تجارت ضمن ایجاد 
فرصت برای شرکت های ایرانی، زمینه 
لازم برای احیای ظرفیت از دست رفته 
صادراتی کشورمان به  بازار اروپا فراهم 

خواهد شد.

از سوی سازمان توسعه تجارت ایران انجام شد؛

گشوده شدن دروازه های تجارت با آلمان به روی تولیدکنندگان

گــروه اقتصــادی -  یک مقام 
کارگری معتقد است: بهترین راه خانه 
دار شــدن کارگران در شرایط حاضر 
این اســت که دولت در بحث ساخت 
مسکن کارگری بر تعاونی های مسکن 
نظارت کند و واحدها از طریق تعاونی 
های مسکن ســاخته و به شکل اجاره 
به شــرط تملیک به کارگــران واگذار 
شــود. فتــح الله بیات دربــاره پروژه 
ســاخت ۴۰۰ هزار مســکن کارگری 
اظهار کرد: در بحث مســکن کارگری 

بارها اعلام کرده ایم که حقوق کارگران 
برای ساخت یا پرداخت اقساط مسکن 
پایین است و توان پرداخت اجاره بهای 
مسکن را ندارند. هم اکنون بیش از دو 
سوم دریافتی آنها صرف اجاره بها می 
شــود و با همین دریافتی امورات اولیه 
زندگی خود را نمی توانند تامین کنند 
لذا معتقدم مسکن کارگری زمانی موفق 
خواهد بود که به شــکل اجاره به شرط 

تملیک باشد. 
وی ادامــه داد: در بحث اجاره به 

شــرط تملیک باید حقوق و دستمزد 
کارگران را بســنجند و بر اســاس آن 
اقســاط مســکن را محاســبه کنند تا 
بخشــی از درآمد کارگر بابت مسکن 
و بخشی دیگر صرف هزینه هایی مثل 
درمان،  آموزش و حمل و نقل و تامین 
خوراکی ها و معیشــت او شود. رئیس 
اتحادیه کارگران قــراردادی و پیمانی 
در پاســخ به این پرســش که ساخت 
مسکن کارگری توســط انبوه سازان 
بهتر است یا تعاونی های مسکن؟ اظهار 

کرد:در حــال حاضر دو دیدگاه درباره 
ساخت مسکن وجود دارد یکی اینکه 
توســط انبوه سازان ساخته شود و دوم 
تعاونی های مسکن وارد شوند. اگر به 
کارگران زمین رایگان هم بدهیم قدرت 
ساخت و ساز ندارند بنابر این بهتر است 
واحدهای مسکونی ساخته و به شکل 
اجاره به شرط تملیک در اختیار کارگران 
گذاشــته شــود. اگر تعاونی ها وارد 

ساخت و ساز شوند بهتر است تا انبوه 
سازان و به این منظور باید تعاونی های 
خوشنام که سابقه درخشانی در ساخت 
و ساز دارند این کار را برعهده بگیرند. 
چه تضمینی وجود دارد که خانه های 
مسکن کارگری در حالت انبوه سازی 
از قیمت و کیفیت مناســب برخوردار 
باشند؟ وقتی قرار است مسکن کارگری 
با قیمت پایین توسط انبوه ساز ساخته 

و تحویل شــود طبعا باید از کیفیت آن 
هم بزند چون انبوه ســاز از سود خود 
نمی گذرد ولی اگر تعاونی های مسکن 
وارد شــوند و دولت نظارت کند قطعا 
بهتر است. به گفته این مقام کارگری، در 
تعاونی ها نگاه سود آوری وجود ندارد 
و مسکن با قیمت مناسب و کیفیت قابل 
قبول به شکل مقرون به صرفه ساخته و 

در اختیار کارگران قرار داده می شود.

کارگران را با »اجاره به شرط تملیک« خانه دار کنید

رئیــس کمیســیون اقتصــادی مجلس در پاســخ به این ســوال که »به نظر شــما 
اجــرای طــرح کالابــرگ الکترونیک بیشــتر از ۲ ماه اعلام شــده زمــان می برد یا 
در موعــد مقــرر اجرایــی خواهد شــد؟«، گفــت: نمی توانم عــدد بگویم امــا با این 
وضعیتــی که مــا می بینیــم، پیش بینی می کنــم که بیشــتر از ۲ ماه زمــان ببرد.

پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

پافشاری مجلس بر تغییر روش 
پرداخت نقدی به کارت اعتباری است

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس درخصوص زمان اجرای طرح کالابرگ الکترونیک گفت: 
نمی توانم عدد بگویم اما با این وضعیتی که ما می بینیم، پیش بینی می کنم که بیشتر از ۲ ماه زمان ببرد.

گروه اقتصادی -  مســئولان  
وزارت صمــت درحالی دلیل توقف 
چنــد روزه ثبت ســفارش آیفون را 
اختلال سیســتمی عنــوان کرده اند 
که شــواهد نشــان می دهد تصمیم 
ممنوعیت واردات این گوشــی ها با 
هدف درســت صرفه جویــی ارزی 

صورت گرفته است.
پــس از مطــرح شــدن دوباره 
ممنوعیت واردات آیفون و توقف چند 
روزه ثبت ســفارش این کالا در هفته 
گذشــته، در نهایت اظهارات مقامات 
دولتی حاکی از آن اســت که فعلًا از 
ممنوعیــت واردات این گوشــی ها 

خبری نیست.
بنا بر ادعای ســعید عباســپور، 
مدیــرکل دفتر مقــررات صادرات و 
واردات ســازمان توســعه تجارت، 
وزارت صمــت تا به امروز هیچ گونه 
ابلاغیه ای مبتنی بر ممنوعیت سفارش 
واردات موبایــل بــا برندی خاص را 

اعلام نکرده و ثبت سفارش آیفون تنها 
به خاطر اختلالات سیستمی با مشکل 

مواجه شده بود.
در همیــن ارتبــاط، علیرضــا 
پیمان پاک، رئیس ســازمان توســعه 
تجارت نیــز در جمــع خبرنگاران 
گفت: مردم نگران نباشــند و به اندازه 
کافی تلفن همراه از این نوع محصول 
وارد خواهد شــد و فریب فضاسازی 
برخــی از دلالان و واردکنندگان مبنی 
بر ممنوعیت واردات گوشی آیفون را 
نخورند. این در حالی اســت که پیش 
از این بحث ممنوعیت واردات آیفون 
از قــول نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی و کمیسیون اصل ۹۰ مطرح 
شــده بود و اصلی تریــن انگیزه آن، 
صرفه جویی و جلوگیری از هدر رفت 

منابع ارزی عنوان می شد.
عــلاوه بر این، برخی شــواهد 
همچون پیام هــای دریافتی تجار از 
سامانه جامع تجارت در زمان توقف 

ثبت سفارش برند اپل بیانگر آن است 
که تصمیم ممنوعیت واردات آیفون 
در وزارت صمت گرفته شــده بوده و 
مشخص نیست دقیقاً چه عاملی باعث 
برگشت مسئولین از این تصمیم شده 

است.
از ســوی دیگر در مکاتبه اخیر 
وزیر صمت و رئیس جمهور در مورد 
آزادسازی واردات خودرو، که اسناد آن 
به تازگی منتشر شده است، نیز سخن 
از غیرضروری بودن واردات آیفون به 
میان آمده و گویا مقرر شــده از محل 
صرفه جویی ارزی ممنوعیت واردات 
آیفون، ۱.۵ میلیارد دلار ارز مورد نیاز 

برای وادات خودرو تأمین شود.
جالب اینجاســت که براساس 
جدیدترین مصوبه مربوط به واردات 
تلفــن همراه، به همه گوشــی ها نام 

S و not، Z تجاری آیفون و ســری
سامســونگ ارز تــالار دوم نیمایی یا 
همان ارز بازار آزاد تعلق خواهد گرفت 
با این وجود بنابر اظهار نظر محمدرضا 
عالیان، سخنگوی انجمن واردکنندگان 
موبایل از ابتدای اردیبهشت ماه ارزی 
جهت واردات آیفون اختصاص داده 

نشده است.
با این تفاســیر می توان ادعا کرد 
وزارت صمــت از تصمیم خود مبنی 
بر توقف واردات آیفون عقب نشینی 
کــرده و آن را در ســطح یک اختلال 
سیستمی تقلیل داده است؛ اتفاقی که 
در دولت گذشــته و در سال ۹۹ نیز به 
نوعی تکرار شده بود و حتی منجر به 
آن شد که سخنگوی دولت نیز به طور 

کلی موضوع را تکذیب کند!
آیفــون  واردات  چــرا 

حساسیت برانگیز شده است؟
آمار منتشر شده در سامانه همتا 
حکایت از آن دارد واردات گوشی های 
برند اپل در ســال گذشته، ۱ میلیارد و 
۴۰۰ میلیون دلار بوده که تنها ۷ درصد 
سهم بازار کشور را تأمین کرده است؛ 
از طــرف دیگر طبــق گزارش های 
گمرک، ســال گذشته در مجموع ۴.۲ 
میلیارد دلار گوشــی از مبادی رسمی 
وارد ایران شــده است که بیش از ۱.۳ 
میلیارد دلار آن به گوشــی های بالای 

۶۰۰ دلار اختصاص داشته است.
جالب آنجاست که ۳۲.۲ درصد 
ارزش کل واردات گوشــی موبایل به 
مدل های گران قیمت و لوکس مربوط 
می شود. این در حالی است که از نظر 
تعداد، گوشــی های بالای ۶۰۰ دلار 
فقط ۶.۲ درصد از کل ســهم بازار را 

در اختیار داشــته است به طوری که 
ســال گذشته از مجموع ۱۷.۷ میلیون 
دستگاه وارد شده ۱.۱ میلیون دستگاه 

بالای ۶۰۰ دلار بوده است.
حواشــی  بــر  مــروری 
ممنوعیت و آزادسازی واردات 

آیفون
بررسی ها نشــان می دهد برند 
آیفــون با وجود اینکه حجم اندکی از 
نیاز بازار را پوشش می دهد اما بخش 
قابل توجهی از منابع ارزی تخصیص 
یافته به واردات گوشی تلفن همراه را 
به خود اختصاص داده اســت؛ علاوه 
بــر این در طول ۳ ســال گذشــته با 
وجود شرایط تحریمی و کاهش منابع 
درآمدی، شــاهد افزایش چند برابری 
واردات آیفون به کشــور هستیم، در 
مجموع این شــرایط ســبب شده که 

برخــی تصمیم گیران بــه فکر ایجاد 
محدودیت و یا ممنوعیت واردات این 
گوشی ها باشند. موضوعی که تاکنون 
چندین بار مطرح شده است اما در حد 
حرف باقی مانده و تنها پس لرزه های 
ناشــی از اخبار آن، کل بازار را تحت 

تأثیر قرار داده است.
افزایش تعرفه، تنها راهکار 
جایگزین برای ممنوعیت واردات

بدون شــک موضــوع واردات 
آیفون و ممنوعیت آن تبدیل به خبری 
کلافه کننده برای اهالی رســانه تبدیل 
شده اســت و تکرار این موضوع در 
بازه های زمانی مختلف موجب بر هم 
خــوردن آرامش در بازار تلفن همراه 
شــده اســت، حتی همین امر شائبه 
نوســان گیری برخی تصمیم سازان از 
التهاب در بــازار را هم تقویت کرده 
است. از همین رو برخی از کارشناسان 
اقتصــادی اعتقاد دارند به دلیل برخی 
تبعــات ممنوعیت واردات آیفون، در 

نظر گرفتن یک راهــکار جایگزین 
منطقی همچون افزایش تعرفه وارداتی 

قابل تأمل است.
تا ســال ۱۳۹۹ تعرفه ۵ درصدی 
بــر واردات تمام گوشــی های تلفن 
همراه اعمال می شــد که بر اســاس 
تصمیم نماینــدگان مجلس در قالب 
قانــون بودجــه از ســال ۱۴۰۰ این 
تعرفه برای گوشــی های بالای ۶۰۰ 
دلار به ۱۲ درصــد افزایش پیدا کرد. 
با اینحال شــاهد بودیم کــه واردات 
گوشــی آیفون در سال ۱۴۰۰ نسبت 
به ســال ۱۳۹۹ نزدیک به ۳ برابر رشد 
داشــته است. به همین دلیل این دسته 
از کارشناسان اقتصادی بر این باورند 
که هر چند افزایش قابل توجه تعرفه 
وارداتی نمی تواند مشکل ارزبری آنها 
را بــه طور کلی برطرف کند اما تقاضا 
برای این کالا را کاهش داده و در مقابل 
درآمدهای دولت نیز افزایش خواهد 

یافت.
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